
 

 

                                                                                                                          8. september 2006 

Landsstyret 

-/ Her 

 

 

§ 36 spørgsmål vedr. stop for eksport af narhvalprodukter og fastsættelse af nar- og 

hvidhvalskvoter: 

 

I henhold til Landstingets forretningsorden § 36, stk. 1 fremsætter jeg hermed følgende 

spørgsmål til Landsstyret. 

 

Begrundelse for spørgsmålene: 

Landsstyret meddelte i pressemeddelelse af 9. juni 2006, at det indtil videre er forbudt at 

eksportere narhvalprodukter.  

 

Dette betød, at forretningsdrivende, som sælger narhvalprodukter, pludselig lå inde med et 

varelager, som fra den ene dag til den anden ikke kunne sælges til turister, men kun til personer, 

som er fastboende i Grønland. 

 

Følgende fremgik blandt andet af Landsstyrets pressemeddelelse:  

Forbuddet betragtes som midlertidigt, og vil blive opretholdt, så længe eksporten ikke kan 

udelukkes,  at kunne skade vores narhvalbestande.  

 

På baggrund af ovenstående ønsker jeg at stille følgende spørgsmål til Landsstyret: 

 

1. Hvorfor udstedte Landsstyret først eksportforbuddet den 9. juni 2006, når 

dokumentationen fra Grønlands Videnskabsråd  alias Naturinstituttet, som ligger til 

grund for forbuddet allerede var kendt i oktober 2005? 

 

2. Hvornår blev Landsstyret bekendt med, at en manglende bæredygtig udnyttelse af de 

af CITES omfattede dyrearter kunne medføre handelsbegrænsninger eller et egentligt 

handelsforbud? 

 

3. Har Landsstyret informeret de personer og de forretningsdrivende i Grønland, der 

handler med narhvalprodukter om, at ikke bæredygtig udnyttelse af bestanden vil 

kunne resultere i konsekvenser efter CITES-konventionen?       

 

4. Kunne man have forestillet sig en kortere sagsbehandlingstid og et forudgående 

varsel til forretningsdrivende forud for forbuddets ikrafttræden, så de kunne have 

indrettet deres indkøb til varelagre m.v. derefter? 

 

5. Hvordan agter Landsstyret at følge op på udstedelsen af det midlertidige forbud? Det 

ønskes herunder oplyst, hvorledes Landsstyret konkret vil arbejde for at få ophævet 

forbuddet? 

 



 

 

6. Det fremgår bl.a. af baggrundsmaterialet til pressemeddelelsen, at et af problemerne 

er, at kvoterne for fangst af narhval overstiger det antal, som den fælles 

videnskabelige gruppe under NAMMCO anbefaler. Har Landsstyret planer om at 

regulere narhvalkvoterne fremadrettet, således at Grønland fremover har 

narhvalkvoter, som ikke overstiger det af arbejdsgruppen anbefalede? 

 

7. Ser Landsstyret, at eksportforbuddet på narhvalprodukter sker som en forlængelse af, 

at Landsstyret hidtil ikke har valgt at følge den afgivne biologiske rådgivning 

omkring udnyttelse af narhvalerne?  

 

8. Et andet problem ifølge baggrundsmaterialet til pressemeddelelsen er, at der ikke kan 

skelnes mellem narhvaler fra forskellige områder i Grønland. Agter Landsstyret at 

forholde sig til denne problemstilling? Hvis ja, hvordan og hvornår? Hvis nej, hvorfor 

ikke?  

 

9. Landsstyret meddelte ved pressemeddelelse af 15. august 2006 de foreløbige kvoter 

for nar- og hvidhvaler for kvoteåret 1. juli 2006 – 30. juni 2007. Skal baggrunden for 

at Landsstyret har fastsat kvoter for kvoteåret 2006-07, der er større end den 

biologiske rådgivning begrundes med, at Landsstyret finder, at hensynet til de 

økonomiske forhold for nar- og hvidhvalsfangerne vægter højere end en bæredygtig 

udnyttelse af bestandene? 

 

10. På hvilken måde ser Landsstyret, at Landsstyret ved de foreløbig fastsatte kvoter for 

nar- og hvidhvaler for kvoteåret 2006-07 har bidraget med en langsigtet gevinst for de 

personer og familier, der i væsentligt omfang ernærer sig ved nar- og 

hvidhvalsfangst? 

 

11. Falder det ind under Landsstyrets forståelse af bæredygtig erhvervsudøvelse, at fangst 

af nar- og hvidhvaler ikke ses at være funderet i bæredygtig udnyttelse af de 

pågældende arter?  

  

12. I hvilket omfang ser Landsstyret den foreløbige kvotefastsættelse for 2006-07 som 

befordrende for en ophævelse af det midlertidige eksportforbud af narhvalprodukter? 

 

13. Kan der forventes import- eller eksportstop på andre kvoterede dyrearter? Hvis ja, 

hvilke og hvorfor? Hvis nej, hvorfor ikke? 

 

14. Er der fastsat regler, der tilsikrer en fuldstændig implementering af bestemmelserne i 

Washington-konventionen/CITES ?  

 

15. Kan Landsstyret oplyse andet af relevans for sagen? 

 

 

 

 

 



 

 

Jeg skal venligst anmode om svar indenfor 14 dage fra dato såvel skriftligt som elektronisk på 

dansk og grønlandsk til lekn@gh.gl med kopi til landstinget@gh.gl. 

 

 

Med venlig hilsen 

 

Lene Knüppel   
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